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Evalua ční případová studie akcelerovaného projektu   
     Knihovna pro bezbariérové Brno 

“Umož ňujme setkávání odborník ů i laik ů pro rozvoj bezbariérovosti m ěsta” 
 

Kontext  

Kontext  
aktivity 
Akcelerátoru 

V rámci realizace projektu KISK FF MU Centrum sociálních inovací ve 
veřejných knihovnických a informačních službách  (CIDES) 
CZ.03.3.X/0.0/0.0/15_124/ 0006474 jsou v klíčové aktivitě Akcelerátor 
odbornými kapacitami týmu a externích lektorů podporovány takové 
snahy a aktivity českých knihoven, které 

● zlepšují zapojení stakeholderů do činností knihovny 
● proměňují prostředí knihovny směrem k zavádění činností 

podporujících inovativní sociální služby 
● zvyšují zapojování cílových skupin, na něž míří konkrétní služba, 

do přípravy a průběhu těchto aktivit 
● zlepšují potřebné dovednosti zaměstnanců knihoven.  

Kontext 
podpo řeného 
projektu 
 

Východiska:  V ČR neexistuje vědní obor ani jiná platforma, v rámci níž 
by se mohli lidé zabývající se tématem “postižení a bezbariérovost” 
navzájem potkávat, učit, sdílet know-how a zkušenosti. Existují zde 
experti, kteří se tématu věnují v rámci svých odborností, ale jsou 
izolovaní. Na západě je běžné, že Disability studies (Studia 
postižení/znevýhodnění) fungují jako vědní obor, v ČR se o něm zatím 
jen uvažuje. Na magistrátu města Brna působí Poradní sbor Rady města 
Brna pro bezbariérové Brno (PSpBB), který se schází přibližně jedenkrát 
za tři měsíce. Jak jednotlivým expertům na téma bezbariérovosti, tak i 
členům PSpBB by byla pro práci užitečná platforma, na které by se mohli 
setkávat a sdílet své know-how.  
Základní cílová skupina je tedy především z řad expertů a jejich studentů 
z nejrůznějších fakult brněnských univerzit (MU, MENDELU, VUT) a 
současně ji představuje cca 22 členů PSpBB. Nicméně lze předpokládat, 
že by jí mohli být i představitelé neziskového sektoru (Liga vozíčkářů, 
PARAcentrum Fenix, Tyflocentrum, Tyfloservis, Unie neslyšících Brno, 
NIPY, atp.). 
 
Poptávka po podpoře v Akcelerátoru přišla od jednoho z členů PSpBB, 
který je zároveň činný v akademické sféře a je nositelem nápadu na 
vznik samostatného vědního oboru Disability studies, v rámci něhož se 
řeší témata bezbariérovosti napříč různými typy tělesných znevýhodnění. 
Během úvodních rozhovorů projektový tým z KISKu navrhl, že 
bezbariérovost už delší dobu intenzivně řeší Knihovna Jiřího Mahena v 
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Brně, což vedlo ke schůzce s projektovou manažerkou KJM. Po 
formulaci návrhu, jak by akcelerovaný projekt mohl probíhat, došlo na 
představení ředitelce KJM, která rozhodla, že KJM má zájem být 
nositelem tohoto projektu. 
 
Cílem  více než rok trvající podpory v Akcelerátoru bylo praktické 
testování ideje o užitečnosti pravidelného setkávání odborníků na různé 
typy tělesného znevýhodnění. Platforma Knihovny pro bezbariérové 
Brno má umožnit vzájemné sdílení znalostí a zkušeností. Zároveň je 
otevřená i laikům, kteří se chtějí o tématu bezbariérovosti více dozvědět. 
Primární zacílení výstupů KpBB bylo směřováno na členy Poradního 
sboru pro bezbariérové Brno. Tito mají v agendě bezbariérovost města 
Brna řešit, ale obvykle jde o odborníky na jednotlivá témata 
bezbariérovosti. PSpBB pořádá pravidelná setkání sboru, na kterých 
není dostatek času pro vzájemné sdílení zkušeností a komplexní přístup 
k problematice bezbariérovosti. 
Sekundárním cílem je příprava prostředí pro etablování vědního oboru 
Disability studies v ČR. Z toho důvodu jsou cílovou skupinou zasaženou 
aktivitami akcelerátoru i experti z praxe, studenti, lidé s žitou zkušeností 
a odborníci pracující v organizacích, které s lidmi z cílových skupin 
pracují. 
 
Do realizace akcelerátoru byli na za čátku zapojeni  projektová 
manažerka KJM Eva Vojtíšková, člen PSpBB Robert Osman, Eliška 
Bartošová za KISK FF MU. 
Tým se postupně rozšiřuje a zvětšuje. I když jednotlivci jsou experty jen 
na jednu oblast, je evidentní zájem řešit témata bezbariérovosti napříč 
potřebami lidí s různými tělesnými znevýhodněními. Dochází tak k 
formování komunity, která by mohla v budoucnu stát za založením 
průřezového oboru Disability studies. 

Kontakt na 
partnera projektu 

Eva Vojtíšková, projektová manažerka KJM, projekty@kjm.cz 

Robert Osman, člen PSpBB, osman@mail.muni.cz 

 
 

Charakteristiky podpory v Akcelerátoru  

Příjemci podpory  Primární: Poradní sbor Rady města pro bezbariérové Brno (PSpBB) 
(členové se dle svých možností účastní jednotlivých setkání v knihovně, 
a také dostávají informace  zprostředkovaně) 
Další:   

● akademici zajímající se o obor Disability studies 
● lidé z organizací, které mají k tématu bezbariérovosti vztah 
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● konkrétní uživatelé (dostávají se na setkání skrze organizace) 
● Politici mající bezbariérovost v agendě 
● laická veřejnost 

Zaměření 
podpory 

Knihovna jako poskytovatel bezpečného a neutrálního prostoru pro 
scházení se učící se komunity. 

Rozsah podpory  Základem je organizace veřejných setkávání, které probíhají v předem 
daném harmonogramu 1x měsíčně na konkrétní téma - těchto jednání 
proběhlo v době podpory celkem 11 (setkání připravené na březen 2020 
bylo odloženo na neurčito v důsledku vyhlášení krizového stavu v ČR v 
návaznosti na pandemii koronaviru). Každému vždy předchází pracovní 
schůzky realizačního týmu a přípravná setkání s vystupujícími, kteří 
dané téma prezentují. 
https://www.kjm.cz/bezbarierove-brno 
Dále probíhají setkávání s nejrůznějšími aktéry pro získání nových 
pohledů na problematiku, networking, rozšiřování kontaktní sítě. 
Délka spolupráce v akcelerátoru - cca 14 měsíců a pokračuje. 

Dosah podpory  Lokální - město Brno 
a dále je potenciální dosah podpory v:  

- možnosti inspirace pro další města; 
- možnosti založení oboru Disability studies s celorepublikovým 

dosahem 

Inovační prvky 
podpory 

● Knihovna umožňuje otevřeně využít svoje prostory a specifické i 
běžné vybavení (indukční smyčka, mikrofony, stoly, apod.) k 
aktivitě, kterou sama odborně neorganizuje - ustupuje od 
všeobecně obvyklé organizační ješitnosti být jediným a hlavním 
organizátorem “své akce”, je ochotna podstoupit riziko ztráty 
kontroly nad akcí, dává prostor jiným organizacím a učí se od 
nich. 

● Knihovna umožňuje prostor k partnerské spolupráci s dalšími 
organizacemi, např. díky zapojení Střediska Teiresiás 
Masarykovy Univerzity jsou na setkáních přítomní simultánní 
přepisovatelé, díky zapojení Unie neslyšících Brno jsou přítomni 
tlumočníci do českého znakové jazyka, apod. - knihovna tím 
podporuje vznik učící se komunity a sama získává praktické 
zkušenosti s organizací bezbariérové akce. 

● Propojení knihovny a akademie 
● Propojení knihovny a orgánů magistrátu města 

Typy výstup ů ● Jednotlivá setkání a jejich záznamy dostupné na webu KJM 
https://www.kjm.cz/knihovna-pro-bezbarierove-brno 

● KUMU mapa zachycující jednotlivá setkání, jejich témata a 
účastníky 

● Shrnutí zjištění z prvních šesti setkání určené primárně pro členy  
PSpBB 

● Databáze názvů přednášek, včetně jejich anotací a medailonků 
prezentujících, sloužící jako jednoduchý rozcestník při 
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vyhledávání experta na určitou oblast bezbariérovosti 
● Databáze kontaktů prezentujících 
● Databáze kontaktů všech účastníků 

Udržitelnost a 
návaznost 

Prvotní plán obsahoval 6 setkání v průběhu šesti měsíců (leden - červen 
2019). Během realizace bylo rozhodnuto o prodloužení aktivity o 3 
setkání na podzim 2019 a s tím, jak o setkávání narůstá zájem, tak lze 
očekávat i další prodlužování, ke kterému došlo na jaře 2020. Projekt se 
nadále vyvíjí (je přerušen nouzovým stavem vyhlášeným v ČR 
v důsledku koronavirové pandemie) a má potenciál samostatně 
pokračovat i po ukončení podpory z Akcelerátoru projektu CIDES. 

Přenositelnost  V rámci akcelerace je snahou podchytit experty a praktiky, kteří se 
tématu bezbariérovosti věnují napříč republikou, potenciálním cílem je 
snaha vytvořit učební obor, a proto se projekt snaží koncentrovat know-
how na jednom místě. Přesto je metodický postup projektu snadno 
přenositelný do jiných měst a jejich knihoven.  

 
 

Využití metodického nástroje KUMU mapa 

Přístupnost / bezbariérovost patří mezi tzv. wicked problems, což jsou jen obtížně řešitelné 
komplexní společenské problémy, na jejichž řešení musí spolupracovat lidé napříč odbornostmi. 
V případě KpBB je pro řešení problému bezbariérovosti cílem proces budování učící se komunity, 
vytvoření infrastruktury a zázemí ke spolupráci, a tím mobilizace zdrojů komunity. KUMU mapa 
je nástrojem, který dokáže organizovat komplexní data do aktivní vizualizace zobrazující vazby. 
V případě KpBB byla během akcelerace využívána na to, aby zobrazila vazby mezi setkáními, 
aktéry, organizacemi, nástroji a akcemi, a tím odhalila existující prostředí v tématu 
bezbariérovosti. 
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Ukázka interaktivního nástroje zachycujícího jednotlivá setkání KpBB, jejich témata a účastníky. 

 
 
 

Průběh podpory v Akcelerátoru  

Aktivn ě zapojení 
stakeholde ři 

● projektová manažerka a ředitelka KJM 
● členové PSpBB jako poradního a iniciativního orgánu Rady 

města Brna 
● odborníci na témata bezbariérovosti 
● experti z praxe řešící bezbariérovost 
● lidé s žitou zkušeností 
● veřejnost (účastníci setkání) 

Využité metody  Základní metodou je skupinové setkání s navazující diskuzí v 
neutrálním prostoru knihovny .  
Jednotlivá setkání měla odlišné formáty dle požadavků konkrétních 
vystupujících, na základě toho, co chtěli sdělit a zda se v tématu nabízel 
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rozsáhlejší prostor pro debatu. Nicméně přítomné publikum mělo vždy 
specifické nároky, které bylo nutné respektovat (např. není snadné 
organizovat worldcafé, nebo ani obyčejný dotazník, za situace, kdy jsou 
přítomni vozíčkáři, neslyšící, nedoslýchaví a nevidomí účastníci). Oproti 
publiku bez specifických potřeb to omezuje realizovatelnost velké řady 
metod a formátů. Byly obavy, že proběhnou především frontální 
přednášky se závěrečnou diskuzí, které se přítomní budou stydět 
účastnit – v praxi se ale ukázalo, že i tato jednoduchá forma funguje 
velmi dobře - účastníci opakovaně zůstávali i po oficiálním konci 
setkání, přidávali do diskuze svoje názory a příspěvky, reagovali na 
sebe navzájem i na vystupujícího. 
 
Zajišt ění setkání ve formátu “ design for all ”, tj. s využitím všech 
běžných prvk ů podporujících p řístupnost: 

● řečník 
● promítaná vizuální prezentace z projektoru, s titulky na plátně 
● simultánní tlumočení do českého znakového jazyka pro neslyšící 
● indukční smyčka pro nedoslýchavé uživatele sluchadel 
● simultánní přepis mluveného slova do češtiny (písemná forma 

na tabletech s využitím různých typů barevných kontrastů) pro 
slabozraké 

● zrcadlení prezentací pro slabozraké (možnost měnit si na tabletu 
kontrast a velikost) 

● využívání mikrofonů a reproduktorů po 100 % času setkání, tj. 
včetně závěrečné diskuze 

Využití sady 
metodických 
karet  
LibDesign Social?  

Ze sady metodických karet LibDesign Social byly využity tyto metody: 
Zmapujte si komunitu a její problémy  

● Projekt začínal zmapováním a sběrem kontaktů, které měli k 
dispozici členové přípravného týmu a brainstormingem, pro koho 
všeho by mohlo být setkávání a diskuze zajímavé a užitečné. 
Účastníci setkání sami zvali nebo posílali tipy na to, koho příště 
pozvat a členové týmu aktivně sbírali další tipy a kontakty 
různými kanály. Mapování a nabalování komunity probíhalo (a 
stále probíhá) průběžně a organicky. Mapování problémů a 
potřeb jednotlivých komunit probíhá v rámci jednotlivých setkání, 
které jsou koncipovány tak, aby dávaly prostor různým skupinám 
a komunitám (nevidomí, neslyšící, uživatelé vozíčků, apod.). 

Ptejte se lidí  
● Tým si na začátku stanovil primární cílovou skupinu (Poradní 

sbor pro bezbariérové Brno) a v ní provedl průzkum formou 
dotazníku (kterému předcházelo představení záměru na jednom 
ze setkání PSpBB). Byla zřízena emailová adresa, kam mohou 
účastníci setkání posílat své podněty a ke sběru podnětů 
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dochází také aktivně v rámci rozhovorů členů týmu s účastníky 
po skončení jednotlivých setkání a na schůzkách s představiteli 
různých skupin a komunit. 

Navrhn ěte řešení na míru a Bu ďte inkluzivní  
● Principem projektu je na různých úrovních zpřístupňovat setkání 

lidem s různými potřebami, jejich plnohodnotné zapojení do 
diskuze a vyslyšení jejich potřeb. Pro dosažení maximální míry 
inkluzivity (což vnímáme jako proces), jednotlivá setkání 
průběžně upravujeme na míru přenášejícím i lidem s různými 
potřebami v oblasti komunikace či pohybu. 

Otestujte prototyp  
● První série setkání byla připravena jako prototyp testující různé 

formáty setkání a diskuzí, v průběhu i po jeho skončení byla 
sbírána zpětná vazba. K úpravám na základě zpětné vazby (od 
účastníků i v rámci reflexe týmu) docházelo (a stále dochází) 
průběžně. 

Aktivizujte komunitu  
● Cílem projektu je aktivizovat a propojit komunity kolem tématu 

bezbariérovosti. 
Řiďte změnu  

● Před zahájením podpory sloužila TZ zapojeným stranám k 
ujasnění si logické linky projektu, v závěru k jejímu vyhodnocení. 

Podejte projekt  
● Pro pokračování a rozvoj aktivit byl připraven projekt k 

předložení do výzvy z ESF. Ačkoliv nebyl přijat k financování, jde 
o získanou zkušenost zkusit podat další. 

Získejte peníze komunitn ě 
● Projekt získal zdroje potřebné na zpřístupnění setkání 

komunitně  - formou poskytnutí služeb bezplatně partnery 
projektu, stejně tak přednášející vystoupili bez nároku na 
honorář.  

Mluvte o tom, co jste dokázali a Publikujte  
● Projekt byl představen na Konferenci Knihovny současnosti, 

publikován ve sborníku, na specializovaném semináři “Knihovny 
a uživatelé se zdravotním postižením” a konferenci Sociální 
inovace v knihovnách, vyšel o něm článek například v magazínu 
Masarykovy Univerzity. 

Faktory úsp ěchu 
podpory 

● Bezpečný a neutrální prostor knihovny, který je plně dostupný 
veřejnosti a navíc uhlazuje animozity a konkurenci mezi 
přítomnými organizacemi (oproti tomu, kdyby se setkávání 
odehrávala v prostorách jen jedné z organizací). 

● Na úrovni organizačního týmu: otevřenost (přizývat ostatní lidi k 
organizaci). Velmi se osvědčilo setkat se s každým vystupujícím 
předem a domluvit se, jaký formát by mu vyhovoval pro jeho 
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příspěvek. Tímto osobním přístupem se někteří přednášející 
zapojili do realizačního týmu k dlouhodobé spolupráci nad rámec 
svého příspěvku. Tým je otevřený spolupracím různých aktérů a 
různým pohledům.  

● Otevřenost lidí a organizací, které se tématem bezbariérovosti 
zajímají - byli ochotni přijít opakovaně, zadarmo a k večeru ve 
svém volném čase tlumočit, nastavit indukční smyčku, přednášet 
a diskutovat, ad. 

Bariéry podpory  ● Největší výzvou je, že při setkáních se pracuje s velmi pestrou 
skupinou lidí, kteří mají různé komunikační potřeby a prostorové 
nároky - je logické, že diskuze o bezbariérovosti by měla být 
zorganizována a zařízena tak, aby byla dostupná pro co nejširší 
skupinu lidí (“abychom se nebavili o nás bez nás”). 

● Bariérou pro projektový tým akcelerátoru z KISKu je, že v tématu 
není zainteresován, nezná prostředí a v podstatě ho objevuje, 
což v důsledku znamená, že nerozumí existujícím vztahům mezi 
organizacemi, proto musí do prostředí vstupovat obezřetně 
(někdo někoho nemá rád, existují třenice mezi lidmi, konkurence 
mezi organizacemi). Je snaha udělat z této bariéry výhodu, 
využít neutrality, prezentovat, že “nestojí na žádné straně”, 
spolupráce je nabízena všem a je zájem o nikoho nepřijít. 

● Jiné bariéry, např. z hlediska odmítnutí spolupráce nebo 
nezájmu, nevznikly. 

Nejvýznamn ější 
zjišt ění a dopady 
 
“Už jsme 
dokázali...” 

 
● Obecné otevírání knihovny i tělesně znevýhodněné veřejnosti. 
● Knihovna se stává nositelem emancipace znevýhodněných 

skupin osob ve veřejném prostoru. 
● Knihovna v otázce bezbariérovosti vytváří příklad dobré praxe, 

od které se mohou učit i jiné instituce (ne jenom knihovny) 
○ Příspěvek na konferenci a ve sborníku Knihovny 

současnosti 2019 (od. str.84) 
http://sdruk.mlp.cz/data/xinha/sdruk/2019/KKS2019/Sbor
nik_KKS19.pdf 

○ Prezentace na semináři “Knihovny a uživatelé se 
zdravotním postižením” ve Vsetíně 11/2019 
https://www.mvk.cz/kalendar/seminar-knihovny-a-
uzivatele-se-zdravotnim-postizenim/ 

○ Prezentace a postery na konferencích projektu CIDES 
2019 a 2020. 

● Tvorba poznání o stavu tématu bezbariérovosti a přístupnosti 
napříč specifickými a prostorovými potřebami skupin osob s 
různým postižením. V průběhu projektu se potvrzuje jeho 
potřebnost, protože se ukazuje, že celkově prostředí není dobře 
zmapováno. Téma se chová jako sněhová koule, na kterou se 
nabalují další a další oblasti porozumění.  

● Tvorba seznamu (kontakt listu) lidí, kteří mají zájem o takové 
informace.  
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● Propojení aktérů, kteří by se jinak nepotkali, nebo se z různých 
důvodů nepotkávali, i když o sobě věděli a působili ve stejné 
oblasti. Např. se během setkání dvě organizace domluvily na 
navazující spolupráci mimo tento projekt, a to ačkoliv spolu v 
předchozích letech nespolupracovaly. 

● Ukazuje se, že představy o bezbariérovosti jsou obecně značně 
omezené. Pouhé zpřístupnění akce (bezbariérové výtahy, 
rampy) nestačí, stejně důležité jsou i organizační a méně známé 
postupy (např. vhodné rozmístění nábytku, správné užívání 
mikrofonů i během volné diskuze, simultánní přepis a tlumočení, 
apod.) 

● Dosažení praktického know-how, jak organizovat akce, aby byly 
maximálně bezbariérové - např. organizace debaty navazující na 
přednášku tak, aby byla přístupná i nedoslýchavým účastníkům 
(tj. aby všechno slyšeli díky důslednému používání mikrofonů a 
indukční smyčce). Nezůstává jen u teoretických poznatků, ale 
vše je implementováno do samotných setkávání, a tím se 
vzdělávají účastníci, kteří přišli (žitá zkušenost s tím, co je 
potřeba zařídit, aby mohli lidé s různými postiženími a bariérami 
na veřejnou akci, kde by mohli i participovat). 

● U zaměstnanců KJM došlo k uvědomění, že knihovna nebyla tak 
bezbariérová, jak o tom byli přesvědčeni. Výhledově pozitivním 
dopadem pro cílovou skupinu znevýhodněných je, že knihovna 
má zájem se na základě této zkušenosti dále rozvíjet (a shání na 
to financování). 

● Účast politika z magistrátu města, který získal inspiraci k dílčím 
krokům, k prověření opatření, která by se dala aplikovat. 

● Předávání pozvánek přítomných organizací vytvořenému kontakt 
listu. 

 
 
Aktualizovaná teorie zm ěny  
 
Teorie změny byla využívána jako nástroj podporující (závěrečné) vyhodnocení období 
akcelerace (leden - červen 2018), projekt byl dvakrát prodloužen a dále probíhá. 
Před zahájením podpory sloužila TZ nově vzniklému realizačnímu týmu k ujasnění si logické linky 
projektu. Byl kladen důraz na objasnění očekávání od výsledků podpory, což ale bylo obtížné, 
protože projekt byl tvořen v neprozkoumaném prostředí, tým odhadoval situaci, ale neexistovala 
přesná představa o tom, jací aktéři a jakými způsoby bezbariérovost/přístupnost pro různé typy 
postižení řeší. 
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V průběhu realizace se ukázalo, že oproti očekáváním budou méně řešeny konkrétní překážky 
bezbariérovosti, ale setkání se více zaměří na tvorbu znalosti o celkovém prostředí, promlouvání 
o bariérách, které zůstávají často neuvědomované a vznik odborné komunity. 
Zásadním vývojem, který TZ nezachytí, prošel i realizační tým projektu. Z původních tří členů se 
tým rozšířil na sedm, přibylo úkolů i potřeby úkolovat se vzájemně dle odborností. 
Projekt vznikl jako pilot, který měl za období šesti měsíců vyzkoušet formát setkávání, ale nebylo 
plánováno, zda bude jakkoliv pokračovat. Na konci šestiměsíčního období akcelerace byl projekt 
prodloužen o měsíce podzimu 2019, a následně o jarní měsíce roku 2020. 
 
V závěru podpory byla TZ aktualizována tak, aby odrážela reálný průběh akcelerace s 
dosaženými výstupy a výsledky směrem k vnějšímu užitku.
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Zpětná vazba a Lessons learned  

Způsob p ředání 
výstup ů 

● Činnost platformy Knihovna pro Bezbariérové Brno nadále 
pokračuje, výstupy jsou tedy zaměřeny na informovanost o 
činnosti a dostupnost dosavadních zjištění. 
Web KpBB  https://www.kjm.cz/knihovna-pro-bezbarierove-brno 
S harmonogramem setkání a materiály z proběhlých setkání. 

● Probíhá sdílení informací členům PSpBB přes FB. 
● Na zasedání PSpBB jsou členové sboru opakovaně informováni o 

tom, jak platforma funguje, co je řešeno a jsou zváni na její setkání. 
Viz zápisy z jednání PSpBB: 
http://www.brno-prorodiny.cz/zapisy-z-jednani  
(např. dotazník: http://rodina.data.quonia.cz/zapis_14_PSPBB.pdf) 

● článek v měsíčníku Magazín M v červnu 2019 o akcelerovaném 
projektu Knihovna pro Bezbariérové Brno: Všichni budeme 
jednou znevýhodn ění. Knihovna pro bezbariérové Brno chce 
odstra ňovat p řekážky  
https://www.em.muni.cz/udalosti/11762-vsichni-budeme-jednou-
zvyhodneni-knihovna-pro-bezbarierove-brno-chce-odstranovat-
prekazky?fbclid=IwAR1vVcgD41KKVo317wokoUKWjvAEt7oIAzr
tT6gSWHs-BB9ferij9ZLhpZ0 

Zpětná vazba od 
primární CS 

Zpětná vazba na šest měsíců akcelerace byla získána od členů PSpBB 
prostřednictvím dotazníku , který vyplnili na zasedání sboru 12. 9. 2019. 
Jedním z výsledků byl vyjádřený zájem Poradní sboru, že by bylo dobré 
zvlášť zaznamenávat podněty na úpravu a změny pro zvýšení 
bezbariérovosti, které na setkáních jsou zmíněny a ty přenášet na 
zasedání Poradního sboru jako samostatný bod k projednání. 

ZV k networkingu, resp. vzniku databáze tématických kontaktů, poskytl 
Robert Osman jako člen PSpBB v komentáři: “no, já bych dokonce řekl, 
že už existují tři databáze. 1 databáze je ta velká, těch všech kontaktů 
komu rozesíláme e-maily (s pozvánkami na setkání). 2 databáze, to je 
databáze kontaktů na styčné důstojníky v organizacích, které chceme 
oslovovat. 3 databáze je v podstatě to, že se navzájem seznamujeme, 
to že jste ještě před rokem neznali Hanu Porkertovou, před půl rokem 
Borise Janču, já neznal Janu Havlovou ani Marianu Chytilovou, a že se 
vzájemně kontaktujeme, poznáváme a síťujeme, to je podle mě taky 
nějaká databáze kontaktů, i když ji fyzicky ani nikdo nespravuje. Takhle 
bych o tom uvažoval. Říct, že máme databázi 300 kontaktů, mi přijde 
strašně omezující.” 

Lessons learned  ● Organizace bezbariérové/přístupné akce vyžaduje více, než 
pořadatelé obvykle předpokládají. Nad rámec bezbariérovosti 
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budovy  (rampy, bezprahovost, bezbariérové výtahy, popisky v 
Braillově písmu, zarážky u zábradlí, vodící tyče, ad.), je nutné 
řešit přístupnost místnosti  (otevírání dveří přijatelné šířky, 
velikosti a váhy, rozmístění a výška nábytku, ad.), slyšitelnost 
(technika pro přenos zvuku, indukční smyčka, omezení vnějšího 
hluku, ad.) viditelnost  (tlumočení do českého znakového 
jazyka, prezentace promítaná projektorem s titulky na plátně, 
simultánní přepis mluveného slova, ad.) a informovanost  
(znakované videopozvánky, popis cesty na místo konání akce 
budovou pro osoby s různým postižením, poskytnutí prezentací 
tlumočníkům a přepisovatelům v předstihu, přítomnost 
tlumočníka s mírným předstihem před zahájením akce a po jejím 
formálním skončení, ad.).  
Vhodné je také, aby v průběhu akce fungoval moderátor, který 
disciplinuje účastníky i přednášející a zajišťuje, aby všechny 
bezbariérové kanály fungovaly, dobré je také tuto praxi na 
počátku akce přítomným vysvětlit. 

 
 
Fotogalerie 
 

 
(simultánní přepis na setkání KpBB) 
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(skupinové diskuse na setkání KpBB) 


